



**GONZÁLEZ MÍNGUEZ, César.** *Fernando IV de Castilla (1295-1312)*. Gijón: Ediciones Trea. Estudios históricos la Olmeda- colección Corona de España. 310 pàgs. [15 x 21].

Segona edició –la primera va ser fa vint-i-dos anys- d'aquest estudi centrat en la monarquia de Fernando IV i la problemàtica que li tocà viure relacionada amb els enfrontaments entre la monarquia i la noblesa, juntament amb les solucions econòmiques proposades pel rei.

Es tracta d'un estudi biogràfic en el qual es mostra la situació que va tractar de solventar. L'autor va encetar el tema amb la seva tesi doctoral. Recorda que la monarquia estava molt debilitada llavors i necessitava el favor de la noblesa. Ens mostra la diferència entre el s. XIII i el s. XIV, el darrer immers en una crisi, sobretot durant el període 1294 a 1312. Cal recordar que el seu regnat va estar entre el d'Alfonso X, un modernitzador de la política i el d'Alfonso XI, que buscava la centralització.

El volum s'inicia amb la guerra civil, per aconseguir un successor a Alfonso X, ja que el seu fill Fernando de la Cerda havia mort inesperadament. S'esposen els fets, ja que Alfonso no volia que l'hereu fos el seu fill Sancho IV. Per la seva part, Fernando IV, que era fill de Sancho, va haver de lluitar contra els partidaris del seu germà i d'Alfonso de la Cerda. Per l'altra es comenta la problemàtica vinculada a legitimar el matrimoni de Sancho IV i Maria de Molina.

Tot i que durant la seva minoria d'edat –com a infant- visqué la guerra, al assolir la majoria d'edat –als 16 anys- es van iniciar alguns canvis, si bé l'església el considerava un rei il·legítim. Quan la guerra es debilità, va sorgir un llarg procés de negociació que va culminar amb la sentència arbitral de Torrellas (1304). S'observen aspectes diversos com l'interès de la noblesa en separar el monarca de Maria de Molina, una situació que havia estat preparada per l'infant don Enrique.

Es revisen els acords presos a les Corts de Medina del Campo (1302), de Burgos (1302), de Medina del Campo (1305), les de Valladolid (1307) i les de Burgos (1308). A les darreres es tractà sobre les rendes i soldades dels nobles per fer una evaluació de les despeses i ingressos a l'Hisenda reial, donat que la situació era deficitària. Solventant-se puntualment i per un any amb l'obtenció de moneda dels concejos i usures. Si bé la solució definitiva consistí en rebaixar les soldades de la noblesa i retornar als concejos, pobles i herències. Així com la voluntat d'evitar abusos d'alcaldes, jutges, “merinos” i altres oficials reials.

S'observen signes de la crisi del s. XIV durant el seu regnat. En part perquè la guerra de 1295 a 1304 va tenir greus conseqüències econòmiques i perquè els nobles van obtenir molts diners de soldades. Aquesta va produir notables baixes en la població.

El llibre finalitza amb un apartat dedicat a la societat política en el qual dibuixa la situació de la monarquia i de la noblesa. Cronologia, fonts i bibliografia. Cal recordar que es un llibre centrat en la història i la problemàtica política.

IHE

(Secretaria de la revista)

*Traducción de la reseña anterior:*

Segunda edición –la primera fue hace veintidos años- de este estudio centrado en la monarquía de Fernando IV y la problemática que le tocó vivir relacionada con los enfrentamientos entre la monarquía y la nobleza, junto con las soluciones económicas propuestas por el rey.

Se trata de un estudio biográfico en el cual se muestra la situación que trató de solucionar. El autor inició el tema con su tesis doctoral. Recuerda que la monarquía se hallaba muy debilitada entonces y necesitaba el favor de la nobleza. Nos muestra la diferencia entre el s. XIII y el s. XIV, el último inmerso en una crisis, sobretodo durante el período 1294 a 1312. Debemos recordar que su reinado estuvo entre el de Alfonso X, un modernizador de la política y el de Alfonso XI, que buscaba la centralización.

El volumen se inicia con la guerra civil, para conseguir un sucesor a Alfonso X, ya que su hijo Fernando de la Cerda había muerto inesperadamente. Se exponen los hechos, pues Alfonso no quería que el heredero fuera su hijo Sancho IV. Por su parte, Fernando IV, que era hijo de Sancho, tuvo que luchar contra los partidarios de su hermano y de Alfonso de la Cerda. Por otra se comenta la problemática vinculada a legitimar el matrimonio de Sancho IV y María de Molina.

A pesar de que durante su minoría de edad –como infante- vivió la guerra, al alcanzar la mayoría de edad –a los 16 años- se iniciaron algunos cambios, si bien la iglesia lo consideraba un rey ilegítimo. Cuando la guerra se debilitó, surgió un largo proceso de negociación que culminó con la sentencia arbitral de Torrellas (1304). Se observan aspectos diversos como el interés de la nobleza por separar al monarca de María de Molina, una situación que había estado preparada por el infante don Enrique.

Se revisan los acuerdos tomados en las Cortes de Medina del Campo (1302), de Burgos (1302), de Medina del Campo (1305), las de Valladolid (1307) y las de Burgos (1308). En las últimas se trató sobre las rentas y soldadas de los nobles para realizar una evaluación de los gastos e ingresos en la Hacienda real, dado que la situación era deficitaria. Solucionándose puntualmente y por un año con la obtención de moneda de los concejos y usuras. Si bien la solución definitiva consistió en rebajar las soldadas de la nobleza y retornar a los concejos, aldeas y heredades. Así como la voluntad de evitar abusos de alcaldes, jueces, merinos y otros oficiales reales.

Se observan signos de la crisis del s. XIV durante su reinado. En parte porque la guerra de 1295 a 1304 tuvo graves consecuencias económicas y porque los nobles obtuvieron mucho dinero de soldadas. Esta produjo notables bajas en la población.

El libro finaliza con un apartado dedicado a la sociedad política en el cual dibuja la situación de la monarquía y de la nobleza. Cronología, fuentes y bibliografía. Cabe recordar que es un libro centrado en la historia y la problemática política.

IHE  
(Secretaría de la revista)